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یادداشت

استاد فلســفه و مفســر قرآن کریم گفت: نباید نسبت به 
آموزه های اجتماعی عاشورا بی اعتنا باشیم و ذوق کنیم که 
می خواهیم قمه بزنیم! کار ما به جایی رسیده که پلیس باید 

جلوی قمه زنی را بگیرد نه عقل و شعور خود ما!

عاشورا  یک حرکت علیه تبعیض, ستم, غارت و 
حاکمیت های نامشروع در طول تاریخ است 

یحیی یثربی استاد بازنشسته فلسفه دانشگاه به مناسبت ایام 
محــرم در گفتگو با فارس گفت: هــر جامعه ای از امکاناتی 
برخوردار اســت اما برخوردار بودن بــه معنای بهره گرفتن 
نیســت به طور مثال ایران دارای نفت و گاز است اما اینکه 
چقدر می تواند از آن در مسیر رفاه مردم استفاده کند، مسئله 
دیگری اســت بنابراین داشتن و بهره گرفتن از داشته ها دو 

نکته متمایز است.
 وی افزود: امروز ما با اینکه دین عقلانی را ارزش می دانیم 
اما برعکس کشورهای غربی، بر ضد عقل حرکت می کنیم. 
انجیل کنونی ضد عقل اســت و متفکران آن، اندیشیدن را 
دشمن خدا می دانند اما همین  جامعه با وجود داشتن دین غیر 

عقلانی به شدت عقلانی رفتار می کنند. 
یثربی در ادامه یادآور شــد: عاشــورا و قیام امام حسین )ع( 
در مقایســه با نفت و گاز جامعه ما ثروت بزرگتری محسوب 
می شود چرا که به لحاظ فکری، فرهنگی و سیاسی می تواند 
جامعه را غنی کند اما متأســفانه ما نتوانسته ایم از این منبع 
غنی درست استفاده کنیم. عاشورا یک حرکت علیه تبعیض، 

ستم، غارت و حاکمیت های نامشروع در طول تاریخ است. 
یثربی با تأکید بر اینکه همیشه تعدی و تجاوز در تاریخ بوده 
و این انســان است که باید در برابر آنها مبارزه کند، توضیح 
داد: یک عده از یاران پیغمبر )ص( در دوره ای تارک دنیا شده 
بودند، پیغمبر )ص( آنها را جمع کرد و گفت که در دین من 
این نوع ریاضت و دســت کشیدن از دنیا مجاز نیست، دین 
اسلام ریاضتش هم مبارزه و جهاد است شما هم اگر مسلمان 
و پیرو من هستید یک گوشه با لباس درویشی ننشینید بلکه 

به میدان مبارزه بیاید و با ظلم و ستم و جادو مبارزه کنید.
 این استاد بازنشسته فلسفه دانشگاه همچنین افزود: در این 
مقطع تاریخی نباید اجازه دهیم مردم از یکدیگر بهره کشی 
بی منطق کننــد، دکان دروغ و تزویر باز کنند، رانت خواری 
کــرده و دزدی کنند، اینها عاشــورای تاریخی ماســت اما 
متأســفانه ما اینهــا را تبدیل به گریه کردن بــر اباعبدالله 
کرده ایــم، هر چند که این گریه هم ثواب خاص خود را دارد 

اما نباید کل عاشورا را تحت الشعاع قرار دهد. 
وی یادآور شد: یک مثال از جبهه های حق علیه باطل بزنم، 
خاطرم می آید که در دانشگاه تبریز زمان جنگ حضور داشتم، 
در میدانی روبه روی دانشــکده ادبیات هر روز هلی کوپتری 
می نشست و جنازه های شــهدای را می آورد، جوانان دیگر 
هیچ گاه دور این جنازه ها جمع نمی شدند تا گریه کنند بلکه به 

سرعت جبهه ها را پر می کردند.
این استاد فلسفه افزود:  مسئله ما هم امروز علمَ و کُتل نیست 
باید در صف مبارزه با دشــمنان قسم خورده خود سربازیانی 

داشته باشیم نه اینکه تنها بر اباعبدالله و سایر شهدای کربلا 
گریه کنیم و غذای نذری پخش کنیم. 

یثربی با بیــان اینکه گریــه در عزاداری ها مشــکل ما را 
حــل نمی کند بایــد بدانیم که امام هم راضی به بســیاری 
از بیکاری ها و مشــکلات در کشــور ما نیست، توضیح داد: 
حضرت رقیه امروز ما، دختران گل فروش ســر چهار راه ها 
هستند، هیئت های عزاداری خواهران ما کسانی هستند که 
به جای درس خواندن دست فروشی می کنند و اسیران شام 
مــا جوانان بیکار و بی پول هســتند که با وجود تحصیلات، 
نمی توانند شغلی برای خود بیابند. نباید نسبت به اینها بی اعتنا 
باشیم و ذوق کنیم که می خواهیم قمه بزنیم! کار ما به جایی 
رســیده که پلیس باید جلوی قمه را بگیرد نه فهم و شعور 

خود ما! 
وی با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب برای حفظ آبروی 
شــیعه حکم به حرمت قمه زنی دادند با این حال هنوز هم 
عده ای هستند که به این کار می پردازند، توضیح داد: رییس 
یکی از هیئت های عزاداری که اکنون هم مرحوم شــده اند 
یک بار می گفتند که آقایان گفته اند قمه حرام اســت اما من 

قربان این حرام بشوم!  
 یثربی در پایان اظهار داشت: در نهایت توجه کنیم که اهل 
بیت )ع( و امام حســین از ما چه خواسته اند؟ بیخ گوشمان 
انسان های دردمند هستند، از اینها در محرم پذیرایی کنیم. 
اگر عاشورا از روح مبارزه خالی شود تبدیل به آیینی می شود 

که ناصرالدین شاه قاجار هم می تواند آن را برپا کند!  

چرا انتظار محرم را می کشیم؟

***
شــیعه در انتظار محرم اســت تا با اشک ریختن 
برای سالار شهیدان حسین)ع(، دلی سبک کند؛ 
دلی که از مشــکلات گرفته، از فاجعه منا گرفته، 
از فاجعه ای که یادآور کربلا بود. ما فقط سوگواری 
را نمی پســندیم؛ ســبکباری را می پسندیم. آری 
منتظریم: تا هم صدا با رهبرمان بگوییم: »عاشورا 
یک حادثه تاریخی صرف نبود، یک فرهنگ، یک 
جریان مســتمر و یک سرمشق دائمی برای امت 

اسلام است«.
رهبر معظم انقلاب اســلامی، »ملت اسلام اگر 
نام حســین را و یاد حســین را زنده نگه بدارد و 
آن را الگو قرار بدهــد برای خود، از همه موانع و 

مشکلات عبور خواهد کرد«.
رهبر معظم انقلاب اســلامی: »ســه عنصر در 
)ع( وجود دارد: عنصر  حرکت حضرت اباعبــداللهَّ
منطق و عقل، عنصر حماســه و عزت، و عنصر 

عاطفه.«
امام  خمینی)ره(: »این خون سیدالشهداســت که 
خون هــای همه ملت های اســلامی را به جوش 
مــی آورد. کربلا را زنده نگه داریــد و نام مبارک 
حضرت سیدالشــهدا را زنده نگه دارید که با زنده 

بودن او اسلام، زنده نگه داشته می شود.«
در روزهای گذشته شاهد برپایی نمادهای استقبال 
از محــرم در جای جــای شــهرهایمان  بودیم؛ 
استقبالی وسیع که نمایانگر انتظاری وسیع است. 
خادمی خادمان حســین تاج افتخاری اســت که 
انتظار برایش بعید نیست؛ عشق به ثارالله عشقی 
است که لیاقت خدمت به بنده عطا می کند و این 

لباس خدمت، لباس پادشاهی است.
مجلس حســین برای همگان آشناست؛ آشنایی  
دیرینه. کــودکان ما با این ســینه زنی ها بزرگ 
شده اند. کودکیمان را با حسین شناختیم، با عاشورا، 
با علی اصغر؛ با حسین بزرگ شدیم و عشقش در 
تار و پود تنمان دوید؛ به عشــقش مفتخریم و به 

داشتن او می بالیم.
شنیدن هرساله واقعه عاشورا و گریه کردن بر امام 
حســین)ع( و اهل بیتش درس است، درسی که 
همیشــه باید آموخت؛ درس آزادی و آزادگی. برپا 
کردن مجلس حسین درس دلدادگی است، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در دیدار با روحانیان و مبلغان 
دینی در آستانه  ماه محرم  سال ۱۳۸۴ فرمودند: » 
حادثه  عاشــورا، خشک و صرفاً استدلالی نیست، 
بلکه در آن عاطفه با عشــق و محبت و ترحم و 
گریه همراه اســت. قدرت عاطفه، قدرت عظیمی 
است؛ لذا ما را امر می کنند به گریستن، گریاندن و 

حادثه را تشریح کردن«.
اگر این مرارت ها و ســختی ها بــرای مولایمان 
حسین)ع( بوده است پس برای ما هم سختی هایی 
هست که باید با سرافرازی در برابر خداوند متعال 

آن ها را پشت سر بگذاریم.
کوله بارمــان را که پُر اســت از عطر عاشــورا و 
اشــک های نینوائیمــان برمی داریم، همه  و همه 
را یک جا به دســت فراموشی می  سپاریم، فقط به 
او می اندیشــیم، به او تولی می کنیم و به دستان 
ــلامُ عَلیَْکَ یا ابَاعَبْدِالَلهّ وَ عَلیَ  ســبزش. »االَسَّ

الَاْرْواحِ التَّی حَلتَّْ بفِِنائَّکَِ«

انتقاد  سید یحیی  یثربی؛

کار به جایی رسیده که پلیس باید جلوی قمه زنی را بگیرد، نه عقل و شعور ما!

مدیرعامل خانه مداحان هشدار داد:

ایجاد فاصله بین مداحان جوان و پیشکسوت نگران کننده است

عضو هیئت مدیره خانه مداحان کشور:

 مداحان احکام مداحی را بیاموزند

درخواست آیت الله غرویان از مداحان:

مداحان به جای دعواهای سیاسی فضائل سیدالشهدا  را  بیان کنند

آیت الله غرویان گفت: مداحان باید بدانند که با توهین به 
دولــت حقیقتاً بزرگترین ضربه را به مجالس اهل بیت می 
زنند، مردم این بی ادبی ها را به پای اسلام و مجلس امام 
حسین می گذارند و باعث آن مداحانی هستند که این گونه 

رفتارهای خلاف اخلاق ترویج می دهند.

اســتاد حوزه و دانشــگاه در گفتگو با پایگاه خبری »تیک« 
اظهار داشت: مجالســی که بی انصافی و توهین به دولت، 
ظریــف و تیم مذاکره کننده که به راســتی افرادی مؤمن و 
متعهد هستند، در آن صورت می گیرد، مجالس گناه است و 
مردم می بایست آن مجلس را ترک کنند چون دیگر مجلس 

امام حسین نخواهد بود.
وی ادامه داد: مجلس امام حسین در آن تقوا ،ادب و معنویت 
موج میزند مردم موظف هســتند با ترک چنین جلساتی، آن 

مداح یا سخنران را تنبیه کرده و به انزوا بکشانند.

غرویان تصریح کرد: امام حسین)ع( اسوه صفات حسنه است 
و به حدی فضائل در ایشان در مرتبه اعلاء وجود دارد که اگر 
مداحان به جای پرداختن به دعواهای سیاسی به بیان فضائل 
ایشان بپردازند قطعاً مجلس مورد قبول امام حسین قرار می 
گیرد. امام حســین)ع( برای قبولی عزاداری یک مجلس به 
قلوب افرادی نگاه می کند که از آن خارج می شوند، آیا قلوب 
آنها بعد از مراسم از کینه پر شده یا نور وصفا پیدا کرده است.

اســتاد حوزه گفت: یکی از مهمتریــن درس هایی که ما از 
عاشورا می گیریم این است که قدر مجاهدت های مجاهدین 
را بدانیم و از آنها به درستی تقدیر کنیم.همانطوری که امام 
حســین)ع( از حضرت اباالفضل تقدیر و تشکر کردند، دراین 
زمان هم ما باید از یاوران رهبر معظم انقلاب قدردانی کنیم، 
نبایــد فراموش کنیم که الان حســین زمان ما مقام معظم 
رهبری است و یاوران ایشان دولتمردانی هستند که در عرصه 

جهانی از منویات ایشان حراست و حفاظت می کنند .

وی افــزود: در عرصه بین المللی، اکنــون وزیر امور خارجه 
فعلی به عنوان یکی از بازوان راستین رهبری تلقی می شود 
که عزت اســلام و جمهوری اسلامی و منویات مقام معظم 
رهبری را در عرصه دیپلماسی محقق می کند. حقیقاً باید از 
وزارت امور خارجه تیم مذاکره کننده و شــخص وزیر امور 
خارجه تقدیر و سپاســگذاری شود همانطوری که معظم له 
مکرراً تیم مذاکره کننده را تأیید کرده و آنها را افرادی انقلابی 
متدین و مؤمن شــمردند.  وی در پایان گفت: وظیفه ما این 
است، اگر بنا بر این است که در مجالس وارد بر موضوعات 
سیاسی شویم، رسم قدرشناســی را به جا بیاوریم. نباید دل 
های مردم را خالی کنیم و بذر ترس و نا امیدی و نا آرامی را 
در قلبشان بکاریم ، رهبری همگان را به همدلی و همزبانی 
با دولت تکلیف کردند ما باید به دولتمردانمان روحیه بدهیم 
و آنها را در جبهه دیپلماسی با ابرقدرت های عرصه جهانی 

حمایت و تقدیر کنیم . 



عضو هیئت مدیره خانه مداحان کشور:

مداحان احکام مداحی را بیاموزند... همه ذاکر امام حسین)ع( نیستند

هفتــه نامه داخلی بنیــاد دعبل؛برگزیده مطالب 
ســایت  deabel.org نسخه ویژه نمایندگان استانی 
بنیاد دعبل۳2تیراژ : آدرس : تهران، خیابان طالقانی،  
نرسیده به میدان فلسطین، خیابان شهید سرپرست 
شــمالی،  روبروی اداره کل آموزش و )  ساختمان 
لابتســت( طبقه سوم شــمالی. 25پرورش، پلاک 
تلفــن و فاکــس  : ۸۸9765۴2 ،   ۸۸9765۳2   
 : ایمیــل     info@deabel.org  ۸۸9765۳۱   ،

۳000۸56۱2۳۴560سامانه پیامک 

دولت دنبال ایجاد امکان سفر با قطار به عتبات است

وزیر دادگســتری در دیدار با رئیس ســتاد بازسازی عتبات 
عالیات اعلام کــرد: دولت جهت رفاه حــال زائران اعتاب 
مقدســه در پی اجرای طرح راه آهن است تا امکان سفر با 

قطار را برای زائران اعتاب مقدسه نیز فراهم شود. 
حجت الاسلام و المسلمین مصطفی پورمحمدی گفت: 
امروز به دلیل همکاری خوب دولت عراق با ملت و دولت 
ایران، فرصت بی نظیری برای عرض ارادت به آســتان 
اهل بیت علیهم الســلام فراهم شده است که شاید در 

طول تاریخ، بی نظیر باشد. 
وی بــه دلایل سیاســی، فرهنگی و اقتصــادی لزوم 
بازســازی عتبات عالیات اشــاره کرد و گفت: بازسازی 
حرم های شــریف در کنار تمامی برکات معنوی، زمینه 
توسعه تعاملات فرهنگی و تبادلات اقتصادی را نیز بین 
ملت ایران و عراق تقویت کرده است.افزون بر این، حریم 
امنیتی دو کشــور نیز امروز تقویت شده که نکته بسیار 

مهمی است.

عزاداران حسینی
 توصیه های زیست محیطی را جدی بگیرند

رییس کمیته محیط زیست شورای اسلامی تهران خواست تا 
به تأسی از آموزه های دینی و سیره ائمه اطهار )ع(، موضوع 
توجه به حفظ محیط زیست و بهداشت و سلامت مردم را در 

این ایام عزیز، بیش از پیش مورد توجه قرار دهند.
محمد حقّانی افزود: استفاده از ظرف یک بار مصرف در دهه 
نخســت ماه محرم به ویژه ایام تاسوعا و عاشورا به میزان 
قابل توجهی افزایش می یآبد، در صورتی که این ظروف به 
دلیل تجزیه ناپذیر بودن، ســال های سال در محیط زیست 
باقی می مانند و با آلوده کردن طبیعت، آثار مخربی در محیط 

زندگی نسل حاضر و نسل های بعد بر جای می گذارند.
وی با اشــاره به این که این ظروف، عــلاوه بر آثار جبران 
ناپذیری که بر محیط زیست شهری دارند، تأثیرات مهلکی 
نیز بر بهداشــت عمومی و ســلامت فردی شهروندان بر 
جای می گذارند، اظهــار کرد: ظروف یک بار مصرف مورد 
اســتفاده در این ایام به منظور توزیع نذورات اعم از کاغذی 
و پلاستیکی به دلیل استفاده از مواد پلیمری، برای سلامتی 

خطرناک هستند.
حقّانی با بیان این که مــواد پلیمری به کار رفته در ظروف 
یک بار مصرف، موادی سرطان زا هستند، تصریح کرد: اغلب 
این ظروف، استانداردهای سم زدایی در فرآیند تولید را طی 
نکرده اند و از این رو، برای ســلامت افراد خطرناک هستند 
و با توجه به این که عموماً مایعات داغ و مواد نذری گرم در 
این ظروف مصرف می شــود، خطرات آنها مضاعف شده و 

می توانند اثرات جبران ناپذیری داشته باشند.
وی با اشاره به این که بنا بر اعلام اتحادیه تولید کنندگان و 
فروشندگان پلاستیک و نایلون، در شرایط عادی در کشور 
روزانه ۱۴ هزار تن ظروف پلاســتیکی و ۳ هزار تن ظروف 
کاغذی تولید می شــود، اظهار کرد: این ارقام در ماه محرم 
به بیش از ۴0 هزار تن ظروف پلاستیکی و بیش از ۱0 هزار 
تن ظروف کاغذی افزایش می یآبد و به عبارتی، میزان تولید 

این ظروف سه برابر می شود.
حقّانی با بیان این که اساساً ظروف یک بار مصرف استاندارد 
گیاهی در ایران تولید نمی شــود و برخی برای جلب اعتماد 
عمومی از این عنوان ســوء استفاده می کنند، تصریح کرد: 
عملًا ظروف زیســت تخریب پذیر و به عبارتی تجزیه پذیر 
استاندارد در ایران وجود ندارد و عموماً ظروفی که با این نام 

در بازار وجود دارند، تقلبی هستند.
رییس کمیته محیط زیست شورای اسلامی تهران در پایان 
تاکید کرد: موضوع حفاظت از محیط زیست، نه تنها مبتنی بر 
آموزه های دینی، اصول اخلاقی و مؤلفه های انسانی است، 
بلکه با جان نسل امروز و نسل های فردا سر و کار دارد و از 
عزاداران حسینی به صورت ویژه انتظار می رود این مهم را 

مورد توجه قرار دهند. 

مدیرعامل خانــه مداحان با تأکید بر اینکه باید با برخوردهای 
شایسته مداحان جوانان را جذب کرد، گفت: اگر مداحان جوان 
فکر کنند که بین ما با آنها فاصله ای وجود دارد، این مســئله 

تخریب کننده است.
محسن طاهری، مدیرعامل خانه مداحان با ابراز خرسندی 
از اینکه سبک های مداحی در حال بازگشت به سبک های 
قدیمی اســت، عنوان کرد: احســاس ما این است که این 
موجی که در ارائه ســبک های جدید مداحی ایجاد شــده، 

آرامش پیدا خواهد کرد.

شعرهای پرمغز به شعرهای معمولی تبدیل شده است

وی در پاســخ به این ســؤال که آیا تغییر محتوای شعرها 
از آگاهی آفرینی به شــورآفرینی به برگزاری مناسب مراسم 
مذهبی صدمه نزده است؟ گفت: بله؛ این گله را ما در حوزه 
مدح و منقبت داریم، شعرای آئینی نیز همین گله را از شعرا 
دارند که محتوای عمیق، دقیق و ادبیات پر مغز گذشته که 
شعرای قدیم به آن می پرداختند و هر مصرع آن جای تأمل 

و فکر داشت، به شعرهای معمولی تر تبدیل شده است.
وی ادامه داد: البته این شاعران هم زحمت می کشند اما شعر 
به خصوص در حوزه ادبیــات آئینی و هیئت هر قدر ذهن 
مســتعمل و شنونده را به جریان اصلی قیام امام حسین)ع( 
نزدیک تر کند و از تخیلات خارج شده به واقعیات بپردازد به 

اصل هدف عزاداری نزدیک تر شده است.

 ما نمی خواهیم در حوزه اهل بیت)ع( خیال بافی کنیم

این مداح کشــورمان با اشــاره به اینکه غزلیات در حوزه 
مداحی همیشه بوده که جزو تخیلات شاعر است و بسیاری 
نیز ممکن اســت فقط در فضای خیال مطرح باشد، گفت: 
مــا نمی خواهیم در حوزه اهل بیــت خیال بافی کنیم بلکه 
می خواهیم دل ها را به اهل بیت)ع( نزدیک کنیم و در نهایت 

مردم را به این سمت و سو سوق دهیم.

وی در پاســخ به این ســؤال که محدود کــردن قیام امام 
حسین)ع( به دو روز تاسوعا و عاشورا و بیان صرف بخشی از 
مکالمات این دو روز آیا در مداحی نگران کننده نیست؟ گفت: 
ما عاشــورا و نهضت امام حسینی را قبول داریم که زندگی 
بشر را تبیین کرده است خود حضرت وقتی که می خواستند 
به سمت کربلا حرکت کنند فرمودند من حرکتی را پیگیری 
می کنم که برای بشریت ســازنده است و این نهضت من 

نمونه است برای همه عصرها و نسل های تاریخ.
طاهری ادامه داد: ما به این صحبت پایبند هستیم و بر همین 
اســاس نباید کاری کنیم که نام سید الشــهداء به عزاداری 
صرف و منحصر به تاســوعا و عاشورا باشد. بلکه به عنوان 
درس و الگوی زندگی و حرکت عملی برای همه جوانان و 

نسل آینده باید مطرح شود.
وی در پاسخ به این سؤال که این مسئله را چگونه می توان 
به مداحان جوان منتقل کرد؟ گفــت: به اعتقاد من باید با 
مداحان جوان بیشتر زندگی کرد. باید به آنها نزدیک شد و با 
برخوردهای شایسته جوانان را جذب کرد. اگر این جوانان را 
جذب کنیم کارهای زیادی می توان در این حوزه انجام داد.

مدیرعامل خانه مداحان تصریح کرد: اما اگر فاصله ای بین 
ما و آنها ایجاد شــود و فکر کنند که بین ما و آنها فاصله ای 
وجــود دارد و ما از هم دوریم، نگران کننده اســت و نقش 

تخریبی دارد.  
وی در پاسخ به این ســؤال که آیا مداحی ایران توانمندی 
این را دارد که از ایران خارج شــود و بر اســاس فرهنگ و 
خرده  فرهنگ های شیعیان دنیا و شیعیان جدید که تازه امام 
حسین را شناخته اند، قیام امام حسین)ع( را درست بشناساند؟ 
گفت: بله؛ چون فرهنگ شــیعی ما غنی تر از این حرف ها 
است و هر ورق و هر برگ این تاریخ را نگاه کنیم می بینیم 
که دنیا دنیا حرف دارد و محدود به مداحی و ذکر توســل و 
... نیست. فرهنگ عاشــورا برای همه جوامع بشری حرف 

برای گفتن دارد.

مدیرعامل خانه مداحان هشدار داد:

ایجاد فاصله بین مداحان جوان و پیشکسوت نگران کننده است
۹۱ هزارهیئت مذهبی در کشور فعال هستند

معاون امور فرهنگی و تبلیغ سازمان تبلیغات اسلامی اظهار 
کــرد: هم اینک 9۱ هزار هیأت مذهبــی و 5۱ هزار مبلغ 

ساماندهی شده در کشور مشغول فعالیتند. 
حجت الاسلام حسین روحانی نژاد در نشست استانی ستاد 
ساماندهی شئون فرهنگی درمناسبت های مذهبی سیستان 
و بلوچســتان گفت: توجه به محتوا و غنابخشی به اهداف 
والای قیام عاشــورا و جلوگیری از گســترش خرافات و 
موهوماتی که بعضا درعزاداری ها رسوخ پیدا کرده از جمله 
حرکت هایی مانند قمه زنی که حرام اعلام شده، باید مورد 

توجه ویژه قرار گیرد.
روحانی نژاد افزود: دشمنان اسلام که عاشورا و مناسبت های 
مذهبی را سرمنشــأ پیروزی انقلاب و اقتدار ایران اسلامی 
می دانند برای کمرنگ کردن آیین های محرم و عاشــورا 

تلاش گسترده ای را آغاز کرده اند.
وی بیان کرد: مناسبت های مذهبی به ویژه عاشورا یکی از 
سرمایه های اجتماعی اسلام و ایران اسلامی است و باید از 

آنها حداکثر استفاده شود. 
روحانی نژاد با اشــاره به شــعار امسال محرم با عنوان 
همدلی با حســین)ع(، همزبانی با زینب)س( تصریح 
کرد: هیأت های مذهبی باید از وســایل متعارف برای 
عزاداری استفاده و ازهرگونه آلات موسیقی غیر متعارف 

و ممنوعه خودداری کنند.

دلایل حضور مردم در هیئت های مذهبی

حجت الاسلام سیدمهدی خاموشی، رئیس سازمان تبلیغات 
اسلامی با اشاره به اینکه سازمان تبلیغات اسلامی در حوزه 
هیئت هــای مذهبی و مبلغین فعالیت هــای قابل توجهی 
دارد، گفت: در ماه محــرم و صفر برای مبلغین اهدافی را 
پیش بینی کردیم که از جمله آنها ساماندهی و تبیین معارف 
اهل بیت)ع(، ترویج مکتب عاشورایی و ارتباط آن با انقلاب 

اسلامی، بیان معارف قرآنی و بصیرت افزایی است.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با بیان اینکه در ماه محرم و 
صفر شاهد کیفی سازی تبلیغ هستیم، تصریح کرد: با توجه 
به تخصصی تر شدن کار مبلغان، آموزش خطیبان و خطبا 

در سطح کشور تبلیغ نیز کیفی تر خواهد شد. 
وی در ادامــه با اشــاره بــه اینکه مبلغــان در این مقطع 
کنونی لازم اســت برای مردم ویژگی های جهان اسلام و 
بصیرت افزایی را بیشتر تبیین کنند، گفت: امیدواریم با برنامه 
ریزی های انجام شده، برنامه های محرم امسال از کیفیت 
و کمیت بهتری نسبت به سال های گذشته برخوردار باشد.

حجت الاســلام خاموشــی از ظرفیت بالای فرهنگی و 
اجتماعی جامعه مادحین و شــاعران آئینی گفت و افزود: 
مادحین ســرمایه عظیم اجتماعی کشور هستند؛ چراکه در 
ایام محرم بیش از ۸0 درصد مردم جامعه برای استوار ماندن 
پرچم امام حسین)ع( در هیئت های مذهبی شرکت می کنند 

و نذر می دهند.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با بیان اینکه جامعه مادحین 
حرکت و جریان اجتماعی را با دین، مذهب، عشق و ذوات 
مقدســه اهل بیت)ع( همراه می  کنند خاطرنشان کرد: این 
ظرفیت ها باعث تاثیرگذاری و نفوذشــان در جامعه و مردم 

خواهد شد.
رئیس ســازمان تبلیغات اسلامی ادامه داد: جامعه مادحین 
و مبلغین سرمایه عظیم اجتماعی را ایجاد می کنند که اگر 
بخواهیم در بحث سرمایه گذاری اجتماعی سهم بندی داشته 
باشیم، باید سهم عمده ای را به هیئت های مذهبی و قشر 

مرتبط به مداحان اهل بیت)ع( اختصاص دهیم. 

یدالله بهتــاش پیرغلام برگزیــده نخســتین دوره اجلاس 
پیرغلامان حسینی کشور و از اعضای هیئت مدیره خانه مداحان 
کشور در گردهمایی مداحان و شاعران آیینی شهرستان آران 
و بیــدگل گفت: خلوص اولین قدم برای موفقیت و ماندگاری 

مداح اهل بیت)ع( است.

وی با بیان اینکه خلوص، عیار مداحی را بالا می برد و به اعمال 
انســان ارج می دهد، تصریح کرد: مداح در مداحی ها باید خدا 

را پر رنگ ببیند، زیرا هرچه به خدا متصل باشد ماندگار است.
این پیرغلام اهل بیت)ع( که نگارنده ۳5 کتاب دینی اســت، 
صداقت را از دیگر عوامل ماندگاری مداح خواند و افزود: برخی 
مداحان برای گرم شــدن فضای جلسه به ذکر مطالب دروغ و 
خلاف واقع می پردازند که باید در پیشــگاه خداوند و ائمه)ع( 

پاسخگو باشند.
بهتاش با اشاره به اینکه همه ذاکر امام حسین)ع( نیستند بلکه 
برخی کاســب اند، افزود: کار مداحی یک کار معنوی اســت و 
نباید به گونه ای عمل شــود که معنویت آن از بین برود و در 
واقع مداح نوکر امام حسین)ع( است نه کاسب امام حسین)ع(.

پیرغلام برگزیده نخستین اجلاس پیرغلامان حسینی کشور، 
توجه و تلاش برای شهرت را از آسیب های مداحی دانست و 
افزود: برخی با امام حسین)ع( مشهور می شوند و برخی محشور 
و چه خوب اســت که مداح با ذکر امام حسین)ع( در پیشگاه 

ایشان محشور شود.
یدالله بهتاش، مطالعه را از مهم ترین شاخصه های مداح خوب 
خواند و افزود: ذکر مطالب صحیح و متقن از منابع اصلی اعتماد 

مخاطب را جلب می کند و برنامه را پربار می کند.
عضو هیئت مدیره خانه مداحان کشور افزود: سازمان تبلیغات 
اســلامی با کمک ســایر نهادهای فرهنگی با تغزیه فکری 
مداحان می توانند بسیاری از آسیب های این حوزه را رفع کنند.

بهتاش یکی از مهم ترین نیازهای مداحان را دانســتن احکام 
مداحی و عزاداری دانست و افزود: برخی از ما فراموش کرده ایم 

که مداحی هم احکام دارد و مداح باید این احکام را بداند.
این مداح و ذاکر اهل بیت)ع( در ادامه تصریح کرد: یاد گرفته ایم 
که گفته اند با شادی اهل بیت)ع( شاد باشید و با عزاداری آنها 
عزادار، ولی مواظب نیستیم که شادی اهل بیت)ع( احکام دارد 
و اشــتباه است که به اسم شادی، هر کاری را انجام بدهیم و 

عزاداری اهل بیت)ع( هم احکامی دارد.
بهتاش افزود: دانســتن احکام مداحی، جلسات عزاداری را از 

رسوخ بسیاری از آفت ها و انحرافات حفظ می کند.
وی با اشــاره به اینکه فریضه امــر به معروف و نهی از منکر 
مهم ترین هدف قیام امام حسین)ع( در عاشوراست، خاطرنشان 
کرد: مجالس هیأت های مذهبی نباید خالی از موعظه باشد و 
برای بهتر برپا شــدن این گونه مجالس باید به این موضوع 

توجه کافی داشت.
یدالله بهتاش با بیان خاطراتی از 6 سال نوحه خوانی در محضر 
رهبــر معظم انقلاب در ایام محرم اظهار کرد: در یکی از این 
برنامه ها که در خلال مدیحه سرایی به ذکر احادیثی از ائمه و 
مطالب وعظ پرداختم، مقــام معظم رهبری ضمن تمجید از 
بیان این مطالب، از بنده خواستند در جمع مردم به این شیوه 
مدیحه سرایی کنم و این نشان از تاکید معظم له به موعظه در 

مجالس عزاداری است.
عضو هیئت مدیره خانه مداحان کشور، حفظ وحدت مسلمین 
را از جملــه الزامات مجالس عزاداری خوانــد و افزود: حفظ 
وحدت، جذب حداکثری و دفع حداقلی از جمله خواسته های 
مقام معظم رهبری است که باید در جلسات مذهبی نمود عینی 

پیدا کند.
 پیرغلام برگزیده نخستین دوره اجلاس پیرغلامان حسینی 
در پایان متذکر شد: پیامبر اکرم)ص( فرمودند امت من اگر دو 
کارانجام دهند از دوستان اهل بیت)ع( در بهشت خواهند بود که 
یکی از آن احترام به بزرگان و دیگری مهربان بودن با جوانان 

است و این امر برای پیرغلامان و نوگلان حوزه مداحی نیز 
صدق می کند.


